HEMORANDUNM,

Yot having received any reply from Dr.W.,Koelz to the Director's
letter of February 25th; the Director and Seeretary went up at 4 p.m.
on Fegbruary 25th to the Institute's Building to interview Dr . Koelsz
and check the procedure of the work,

On coming there the undersigned fourd Dr.,Koelz to be in the
Museum engaged together with Thakur Rupchand in conversation with
the local Patwari (land-marking official). This conversation was
entirely private, was immediately interrupted and both Dr.,W.,Foelz
and Rupchand were obviously uneasy at our unecpected call,

The Director asked Dr.,Koelz to set a date for handing over the col-
legtions to which Dr.Foelz said that he had a letter prepared and
gave the attached letter. The Director after reading it said that
every arrangement was made for. the departure on March 3rd and 'that it
would be hardly DOSb1b18 to give Dr,Koelz an advance béfore that date
because sirmail arrives the day before his proposed departure, The
Director also pointed out to Dr.Koelz that leaving Naggar on the 3rd,
he had ample time to reach Bombay full three days before the departure
of the boat, to which Dr.Koelz replied that he also needed a day in
Kulu and two in Lahore and that we are trying "to rush him out of the

country”, and that he had a .lot of private business to attend to,
J . » a2 OL 01 DIrIVale Ll
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i@ then told him that the route to Bombay does not lie through Lahore,
to what Dr,Koelz replied that his calling at Lahore was absolutely
private, that he may have 1o go to some other places as well and that
in gcneral he may not lcave with this steamer, and that we cannot compe
him to do so, and would we give him a written statemenL that if he
is too 1late for the boat, he can take the next, Ve naturally said that
this was impossitle and that he was going exclusively on the Institute'jg
husiness and thaet if he needed such long period of time ou his own
private business, as he had himself just stated, he should have in-
formed the Director of this, stating also how much time he would need
for his private affairs. This Dr.Koelz refused, stating that he is not
bound to state the nature of his private affairs and insisted on
goins on the first, He salid he only had money to receive for HMarch 20th
and could we not borrow so little outside. To this the Director replied
that it is not the practice of the Institute to borrow mbney and that
since he demanded his pay iniDollars frg{m Amexica, 1t can omly come by
the airmail the day before (Yﬁrbhiﬂhdﬁ? ﬁw ﬁgal tb’? Koelz's
dutv to no'clf.‘v ‘the Inst1tute of his intentions and advanc&-money-
requirements, Dr.Kodlz thew. said, that "if you caunot give me the
advance before I, leaxe, you have anyhow to pay mein the moruing of
uhe 20th March, evén if it is at high sea!"

Allthrough the conversation Dr.Koelz was very excited and several
times raised his voice so that the Director was compelled to tell
him not to forget himself. The Secretary then asked Dr.Koelz:"You
have received your salary for February by cable? and when?", to what
he replied:"Yes, I got it, the notification came from the Bank in Am-
ritsar about the flfteenth of February".

The question of the guns was then taken up and we insisted on his




taking them to New~York, This Dr.Koelgz point blank refused and Luxlng
the addition a2t the bottom of the attached letter, shouted: "There is
no. force and no.machine on earth, which can compel me to take them
against my will”. To this: we replied. agnin that he was going on the
Institute's business and that this was part of the work, whereupon

he said "You know,I am only =z Botanist! See my contract!" and when we
said that he was a botanist-biologist, he renlled‘"a bilogist does not
require. guns”, to what the Director stated that-this was, a stravge
statement for oune, who used guns for two.years and was fully aware

of the work: he was doing. ’

The direcgtor then stated that as Dr,Koelz had requested by his letter
of Febyuary 106th, we hove interviewed the ﬁuo-llv;hlonal Cfficer and
that the latter gave his ruling te: the effect that no reteinsr will be
permitted: to.keep the suns and if such procedure woul d-take place, he
would comnfiscate them, to. what Dr.,Keelz renlied:"Oh,Phailbus makes one
hundred and fifty statements and all are differe nt’. Lc then stated that
he had no writien authority from the Government of: India te hand
the gung over to us or the Tehsil andto this we:replied that the Govt.
never issues such documents, but that the Govt..of course knew well
that the guns were for the Institute, whereupon Dr,Xoelz:shouted in
high tonest "But how.can. thev know, I never. pever: told them a word
about_ the Institute, when I took the licences! ¥,

¥ % %
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We were in all this coenversation shocked to hear that Dr.Koelz himself
stated that he bought the guns, being authorized by the Institute and for
the moneys of the Institute, under false pretences, and of his ether
basic statement; that he has a lot of private business whilsi: being under
contract he: should work exclusively for the Imstitute.

The undersigned testify the above statements to be true:

Wc/(u\)vrvu(/L

Director,

Vi

Leeretary

Nagegar; February 25th,1932.




HEMO.LLJKJ"DUL,

Yot having received any reply from Dr,W.Koelz to the Director's
letter of February 2565th, the Director and Secretary went up at 4 p.m,
on Fobruary 25th to the Institute's Building to interview Dr.,Koelz
arid check the procedure of the work,

On c¢oming there the undersigned found Dr.Koelz to be in the
Museum engaged tOﬁetber with Thakur Rupehand in conversation with
the loeal Patwari (land-marking off 101a1) This conversation was
entirely private, was immediately interrupted and both Dr.VW.,Koelz
and Rupchand were obviously uneasy at our unecpected call,

The Director asked DriKoelz to set a date for handing over the col~

lections to whien Dr.Koelz said that he had a letter prepared and

gave the attached letter., The Director after reading it said that
every arrangement was made for -the departure on lMarch 3rd and that it
would be hardly pogsible to give Dr.Koelz an advance before that date
because airmail arrives the day before his proposed departure, The
Director also vointed out to Dr.Keelz that leaving Naggar on the Jrd,
he had ample time to reach Bombay full three daya before the departure
of the Yoat, to which Dr.,Koelz replied that he also needed a day in
¥ulu and two in DLanore. and that we are trying "to rush him out ‘of the
country”,tand that he had = ot of private business to atiend 10,

We then told him that the route to Bombay does not lie through Lahore,
to what Dr.Foelz revlied that his calling at Lahore was abvsolutely
private, that he may have to go to some other places as well and that
in general he may not lcave with this steamer, and that we gannot compe
him to do 80, and would we give him a written statement that if he

is too late for the boat, he can take the next, We naturally sald that
this was impo sivle and thdt he was going exclusively on the Institute's
tusiness and that if ne needed such long period of time on his own
private business, as he had himself Jjust stated, he should have in-
formed the Director of this, stating also how much time he would need
for nis private affairs, This Dr.,Koelz refused, ututlnh that he is not
bound to state the nature of his private a;fni“q and insisted on

goine on the first, le said he only had money to ruCUIVB\fOT March 20th
and could we not borrow so little nutsigzx To thi the Dilkector repliea

that it is not the practice gg the Inst f:fv%f ey and that
since he demanded his pay iZf oDl a6 o Cdn Yt' ¢an\ only come by

.rch 2nd), and that it Was DB.Koelz's
of nis intentions and advance-money-
reculfements. Qru;oaTA then said, that "if you caunot give me the

the airmail tne day vefore,
duty to notifv ne/ Thatitut

advance ‘before Y Ipa¥e, you have anyhow to pay mein the morning of
the 20tk March, even if it is at high seal"

Allthrouch the conversation Dr.Koelz was wvery excited aud several
times raised his voice so that the Divector was compelled to tell
nim not to forget himself, The Seeretary then asked Dr Foelz:"You
have received your salary for February by cable? and when?", to what
he replied:"YVes, I mgot it, the notification came from the Bank in Am-
ritsar about the fifteenth of February".

"we question of the guns was then taken up and we insisted on his




o 2N
e

aking them to New~York, This Dr.,Foelz point blank refused and making
the addition at the bottom of the attached letter, shouted: "There is
no force and no machine on earth, which c¢an compel me to take them
against my will", To this we replied agein that he was going on the
Institute's business and that this was part of the work, whereupon

he said "You know,I am only = Botanist! See my cnntruc*" and when we
said that he was d Yotanist~biologist, he repllbd“"& bilogist toes not
require guns®, to what the Director stated that this was a strange
gstatement for one. who used guns for two years and was Tully aware
of ‘the work he was doing.

The director then stated that as Dr.,oelz had requested by his letter
of February 1565th, we have interviewed the Sub-Divisional Officer and
that the latter gave his ruling to the effect that no retainer will be
permitted to keep the cuns and if such procedure would take place, he
would condiiscate them. to what L..Otl replied:"Oh,Phailbus makes one
hundred and fifty statements Hﬂd 81l are different", He then stated that
he had no written guthority from the CGovermment of India to hand
the guns over to us or the Tehsil andto this we replied that the Govt.
never issues such documents, but that the Covt. of .course knew well
that the guns were for the Ingtitute, whereupon Dr,Foelz shouted in
high tonest "But how can thev know, I never. never told them 3 word
about_the Institute, when I took the licences!”,

* % *

We were in all this conversation shocked to hear that Dr.Foelz himself
stated that he bought the guns, being autherized by the Institute and for
the moneys of the Inatltute, under false pretences, and of his other
basic statement, that hecbas a lot of privete business whilst . being under
contract he hou}d work echuoively for the Institute.

-

The undersigned testify the above statements to be true:

: ”5
‘ Director

wecretary

Fagegay, February 25th,1932.




MEMORANDUM

On Saturday, February 27th at 3,30 pm. the undersigned went
up to the Urusvati Himalayan Research Institute's premises to
visit the pmuseum and found that Dr.Xoelz and Thakur Rupchand
were out and that the three remaining servants, Rinchen Gyaltzin,

Dorje and Tashi were wandering about aimlessly, without any one

to direct or supervise their work, The men when asked about Dr.

Koelz's and Thakur Rupchand's whereabouts, denied any knowledge

of this. When questioned, they stated that the packing of the
botanical collections had not yet been started at all.
The undersigned testify the above to be correct.

Naggar, February 27th 1932,

Direcgor,
URUSVATI HIMATAYAN RESEARCH INSTITUE
of ROCRICH MUSEUM

Seeretary
URUSVATI HI’ALAYAN RESEARCH INSTITUE
OF ROERICH MUSEUM

Hember of the Staff
URUSVATI HIMALAYAN RESEARCH INSTITUTE
OF ROI‘JI‘. ICH MUSEUM

: Member of the Staff
URUSVATI HINATAYAN RESEAR Cl; INSTITUTE
OF ROERICH MUSEU]

AJ.




MEMORANDUM ,

On Yonday, February 29th at 9 a.m. the Director, accompanied by
the Seecretarvy of the Institute, Mr.,V.Shibayev; Lama Lobzang Hingyur
Dorje, Member  the Imstitute's Staff and Babu Luddar Chand went up
as previously arranged with Dr,W.,Koelz, to the Institute's premises
to take over the boxes, countents lists of despatched and remaining
colleetions, Dr.Koelz came out and said that he first wanted to ask
an explanation about a notice put up on the compound of the Institute
last night {a copy of this notice is attached to this lMemorandum)
and handed over to the Director a letter, a copy of which is also
attached to this YMemorandum., Dr.Koelz then shouted in a highly excited
and insulting mammer:"my Lanulis (referring to the Institute's servants)
are resdy to crack someone's skulls for posting this notice!* In view
of such insult and threat to kill, said in the presence of so many
witnesses and workmen {who came to e¢lose the boxes), the Director
recuested Dr.Koelz to restrain himself and said that the notice did
not avply te Dr.Eoelz and the permsnent members of the Staff of the
Institute and had been put up because the cases with collections were
left standing outside and that outsiders were seen during the past
days to earry away baskets with unknown contents, Sinilar notices have
been nut up on other places of Hall Estate, Lams L.Jlingyvur Dorje then
said that he, slse being on the Institute’s Staff and living ou the same
premises  of course did not take the notice personal and could find no
objection in it whatsoever, Neither took any other of the many employees
and servants of the Institute and Hall Estate objection to this generzl
protective notice. Dr.Foelz recuested a letter to the effeet that this
notice was not against him or *his" servants, which letter was given
to him ss per copy attached to this Memorandum, to which he replied that
he misunderstood the notice, was satisfied with the explanation and
cancels his letter, which he had just handed over.

Dr.Foelz started then to talk in unintelligible Urdu and to the Di=-
rector's remark that the langusge of the Institute was English, he
replied:"you always come several people and I have no wituesses™, thus
trying to imply that Rupchand, a servant of the Institute, was wanted
by him as witness agzinst the Institute., The Director replied that the
undersigzned are employed on the Staff of the Institute and are here on
duty., Then Dr.Koelz stated in = very heated tone, that "nothing is
ready®, "the lists are not ready", "they will be ready tomorrow (the
day on which he is to leave)® and "I know nothing of what is in the boxes
and on the shelves”., He gtated that he can't be held responsible for
anything in the boxes or anything left behind in the lMuseum; that Thakur
Runchand (& man igrorant of English) was making the liste and that he
will hand them over to us the next morning., The undersigned observed that
the collections that remained here were ail inm absolutely chaotic condi-
tion, where not sorted, only part of the botanical material was mounted
and some of Dr.Merrill's identifications are eutered on permanent her-
bParium labelis. Dr. oelz stated:"those plants for which Dr.lerill could
not give any identifications, are left unlabelled”, and added that the
rest of the unmounted plants bear numbers corresponding to numbers on
field 1abels, which were sent with the botanical collection to FNew=
York, that the remaining colleetion {zoologiczl) will be placed in the
fuseum's cases by Rupchand after Dr.Xoelz's departure. The Director then
asked "r,Foelz about ammunition to which Dr.Foelz shouted that he has
received no authorization from the Govermment and that he will discuss




the matters of guns and ammunition in Kulu, that he will not give
us 1lists of how many cartridge's are expeuded aund how many left. In
view of Dr.JKoelz's 1mpv:m1?fioie state of mind and his insulting ex-
pressions, the undersigned agreed that it was best to regeive the
collections on the FPI’?“inr morning.

During our wvisit Dr.Xo c“” said that there was Quit unnecessary
disturbance about the fire that broke out in his chimney last night.
Since however it was observed from the Post Qffice nc o*hc places
in Nagg-r as huge flames shooting out of nis chimney and burning pleces
aflame dropping on the roof, it was in view of the nearness of the
wooden structure of the n\‘1w built Laberatory (which is only some
12 feet away from this Sull”lﬂb)g a most dangerous case and the Director
recuested Dr.Koelz not to use the fireplaces for burning papers and
cookinge. ;

Dr.Foelz then said that all financial matters he will settle tomorrow
when he will slso take the ticket, to what we I¢ eplied that the steamship
company does not seund the ticked Lv post, but that we will give him a
jetter to the shipping firm, with what he acreed,

P

The undersigned testify the above to be correct.

b.23th 1932,

Direetor. Urusvati Him.Res.Institute.

es.institute,

Yember of Staff, Urusvati Himalayan Res.Institu
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On February 29th at 3 p.m. both the undersigned, whilst on the
road from Hall Estate coming down towards Nuggar Castle, met two
of the Institute's servaents (Rincheu and Dorje) om the road, carry-
ing Dr.Foelz's personal belongings, such as 2 trunks, thankhas, etc,
towards the Patwari Fhana (0ffice of the landmeasuring official).

Rinchen on seeing us cuickly transferred his load to a third
cooly going with them and returned towards the Institute, Capt.H.L.
RBanon asked Rinchen, where he had been, to what Rinchen replied:
"Just round the corner" and looked uncomfortable for being found
out away during the Institute's working hours,

Ve testify the above to be correct.

Naggar, Feb,29,1937.

% g ole A 20{)1 ) c/b)

Urusvati Hiralayan Research Iustitute of
Roerich lMuseum

Director

g

Urusvati Himslayan Hesearch Institute of
Roerich luseum.
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Of course Dr.Foelz's refusal to hand over the collection ou the

o

agreed date and putting this off to the very last hours before
his devarture on the 1lst of March 1932, makes it irpossible to
check =and control the collections, This

warm to the Institute, as it could have

earlier date, if only Dr,Xoelz and his &

distracted from their work Ly absenting themselves oum business of

srivate nature, as we have previously stated. His written demand

to leave two snd 2 half days earlier than necessary. in order to

&

transaet his own private business in Eulu and Lahore (the latter

being out of the way) shortens still more the time which he should

nave devoted to bringing these things into order,.




HEMORANDUHK ,

PrRpEpspp—————— R e e

Ov Mareh 18t 1932 the undersigned went up to the Institute's
premises to r eceive as agreed the lists of contents of all
cages with vollecfvone ready for shipment to New-York, and the
inventory lists of collections remaining at the Head Quarters
in ¥aggar. On reaching the Institute's Headquarters D.Koelz
wes requested to present the lists of contents duly signed by hin,
Te this Dr.Foelz snswered that he demands to have the servants
cuestion (as per his letter of the same date, of which a copy
is attached) settled first, as the servants want to leave with
him, The Director answered that this had nothing to do with to-day's
Tusiness, snd that the servants' question would be considered by
the Tﬂ“ti?ufe afterws that the servaunts' notice was too short,
and that the men have % remain on service urtil news ones cau be
; Dr.foely S?iC in a very heated tome that he would not
. 1egss the se Nt e naid and discharged in his presence
are fully : .'=F§ H.a Director stated that i:@ gservants
be pai usually a 2XT c B&Yﬁ?i?& at Dr.Koelz'
nge 1?‘~Gn\, Thakur pchand was h&u alled in and stated
the presence of the iigned that was resigning, wanted
pay and also lesve *..,r) qmm:ef;d a v:..:lu at once. The undersigned
srved hiz extrerely arrogant attitude fully backed by Dr.koelz,
durinz the whole conversation with Rupchand kept cwg.king to him
“”ﬁu; encourzging Rupchand in his stand. The Divector then
eo tkwt'fngl nehand will receive his pay in Eulu for ¥February
in e on Mareh Snd, to what after some argument
. ‘ ance of Dr.Koelz. .Uﬂuh”ﬂd left
the other three men, Tashi, hen Cysltzin and borji were
DY el left fhp room having been called out
. undersigned addressed the men,
t1anation of their conduct. The men at first did
snawver and sinply stated that they had been told
there work has been finished, that they were
only wanted their monthly wages and & day off
and thaot they had © 1 no other jobs. iFrom thelr state~
hecame clear that Dr.Xoelz h 2 Jncl ted them ageiunst their
men them agreed %o take thelr pay at fwulu, as Hup=
moment Dr.Koelz rn»nni(reu the room and angrily
nen in Urdu that they s ou d not agree to receive
‘uln and that he reminds m that urless they are
ne will not leave Nagegar. The Direcior requed ted
~ke such fonlish remarks of an extorting character
ce more told him to proceed with the handing over of the
contents and inventory of collectious. hr.Jioelz again
that he refused 1o do this unless the question of servanis
ed first. He shouted:"Vou do not know the Lanulis (meaning
servonts) and you better settle the matier with
1111 3 men means nothing!” To this the undersigned
ted, stating that these were impermissible words.
{ Dr.KFoelz that this was a clear case of inciting
$inﬁ rhreats. Dr.Xoelz then asked the men to request &
teﬁen* Th“ they will be paid in Kulu on the ond of
ana zang Minyur remarked that this was never done any-
and the TjrcctO? anid that his word was sufficient. Dr.Koelz
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was pzid for February.
to hand cover the collections
this insulting scene and
procedure. "Firs tle the money part” -
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hearing
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to give in

wrote the
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haa been doin

and must vhat 1 was doing. We shall show you, We shu?l

you up., Go to Court!! ihe D - net in ordered him
097% down =nd said that the ras responsible for Dr
Foelz's iuet an 123 - s our duty Lo know his deoings.

(continued on page 3 )




page 3. Memorandum of March 1st,1932.

Then the following equipment was taken over from Dr.Koelz; 1 micros-
cope, several foreceps, broken canteens, frames and blotters, alum,
Borax, Carbon~bismlphide and vooks. Dr.Koelz denied having any
letter paper of the Institute and stated that the remaining Insti-
tute's requisition forms were lost, He then wanted a receipt that
all equipment had be returned by him, but this was refused, because
neither guns and ammunition had been honded over, and only a list
of the things above stated was O.Ke~ayed. We then asked about guns
and ammurition, because the Directora snd Lama Lobzang Mingyur had
seen asbout a fortnight before a whole box of the Institute's cartridges
and since that time any shooting had been discontinued by the Director's
orders., Dr.Koelz said that he will hand OVer the cartridges together
with the 2 rifles and 1 gun to the Tehsil at Kulu and invited the
Institute to be represented at this.

Dr.Koelz snd the four men left Naggar before noon, omitting to
take leave from the President Founders and not calling for the Rssl22
representing additional tips for his Jjourney as above stated.

The undersigned certify the above to be correctst

Naggar,March 1s51,1932

uRUEVL 1
fimalayan Research lastitute,

*
Seeretary
URUSVATI
Himaiayan Research lastitute.

u<i&/éigabvgg} CA£624%5C741/1 Z;Zzy;g

Member of the Sigff
embere®l s A
Himalayan Research lastitute.

¥

\ s A
\ AN ,}:;M/ \ -

A

Clerk.




On Harch 1lst, 1932, after Dr.V.Koelz's departure from HNaggar,

rof N.de Roerich, President-Founder of the Institute, accompanied
r the Director, Dr, ? de Roerich and by Lama Lobzang Mingyur went

un to the Institute's premises to inspect the conditions oi the

gquarters.

e are sorry to state that the quarters were found to be impem-
missibly dirty owing to the fact that Dr,".Koelz did not permit any
of the servants to enter his room, except Rupchand, who was lodging
with him, and the three Lahulis, “orji,?inchen and Tashi. The sweeper
and watercarrier were only let in at rare intervals, when someone
of them was present,

As an example of the utter disorder in which Dr.Koelz left the
Institute's collections, we have to state that two bird-eggs, belonging
to the Iustitute's collections were found by the undersigned in a
brass flower vase on the verandah, The lists of identifications
sent by Dr.,E.D.Jerrill were found partly in a waste-paper basket,
partly in drawers, The Director's instruction given to Dr. Koelz
prior to his denartur on the Ladak expedition were thrown about
on the floor, | together the following things were found:

One cb,le from Amn=-Arbor ¥ichigan,dated Feb,24th

One iron tool.

Dr.Merill's identification list

Instruection lists for Lahul ,g1ven to Dr.Jfoelz by the Director

A posteard from Egypt signed H.1R.Pe

One empty outer insured envelope cover

OCne copy of Dr.Koelz's cable to "Hoelz,lunith,Michigan®

signedby Dr. oelz,

One list with numbers, marked ®Hissing iu N, Y."

4 postal recelnt"' a) for one parcel,prepaid Rs:2/7/- address-
ed to rof.iethard Dept. of Zoology,Ann-Arbor,U.S.A.
Sender Dr,7.foelz XNaggar, dated 0ct,28,1931

b) for one parcel, 3?°“/“/; addressed to
Harsho Lobpan, Marsho Monastery, ¢/o Postmaster Leh.
dated Oct.28, 1931.

.¢) for one packet, prepaid 8 Annas, ad-
dressed lirs Herman Riecker, 618 Lawrence Street, Anm
Arbor,Michigan, U.S5.A., sender W, Koelz, Nagar, dated
Dec.24,1931,
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d) for one reg.packet, € Annas prepaid,

addressed to Kodak Ltd. Bombay, dated 30 Oct,
one sheet of paper with translations of Urdu: words, in
Dr.Foelz's and apparently Rupchand's handwriting.
One copy of a telegram from Lloydiano,dated Feb,26,1932
with "r.Xoelz's note on the back in his hvnﬁwrzting‘
Skins, Choc., Fulu P H,"
“ne note in urdu. reading in translation: ”hrgent ¥ote, 1T

r-\ 2

Nasit Ali gives the address of the British
ﬁleuae intimzte it on the 26th October to Oit i
Gurjan Ram, Akhara Bazar, Kulu."

One large plan of o hou 3¢ and garden,

Haren 1let,1932,
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The undersigned left Naggar Bridge on March 1st 1932 at 1,15 pm
at the same time with Dr.%.N.Koelz, (who having refused the previous
day the Director's offer to go in Prof.N.de Roerich's car, went on
a lorry. All nine cases containing the Institute's collections
for New-Vork had already been carried to the Bridge and were handed
over to the motor transport company's lorries,which were ready waiting
there. Th.Rupchand, Tashi, Dorji and Rinchen also left at the same
time on the same lorries. The undersigned reached Fulu at 2,350 pm
handed over the charge of the nine cases to the Railway Out-Agency
Sultanpur ¥ulu sand went over to the Dhakbungal ow,where they took
rooms. Dr.7.Koelz's lorry had stopped at Bandrole, unloaded there
and he stopped overnight and the following forenoon at Mr,Allan
H.Lee's house, together with all the 4 Institute's men., At Bandrole
Dr.Foelz spent most of the time planting his flower bulbs, which
he had brought from Naggar, where he had undug them from the Insti-
tute's compound the previous Sunday. It was only after 24 hours,
on March ond, at 2,30 p.m. that he, with the men, arrived on the
lorry at Fulu Dhak-Burigalow where the undersigned had been waiting
for him since the previous day day, in order to be present at the
nanding over of the Institute's guus and ammunition,.according to
arranged with nim (as per Memorandum of February °7th). On nis
arrival at the XKulu Dhakbungalow {March 2nd,2.45 p.1) we sent over
to Dr.¥oelz's room (which was at the other end of the same bungalow )
Babu Tuddar Chand to inform him that we are here,waiting to go over
with bim to the Tehsil (Kulu District Office and Court). Dr.loelz
told the Babu that he would mot go to hand over the gums, until
*hig" men are paid. Although the paying of the Institute's men had
nothing to do with Dr.Foelz's departure, we were ready to pay the
men =t the Tensil and went over there, informing the men that we
were ready to pay them there at 3.30. Babu Luddar Chand, who went
to convey this message came to the “ehsil a little later, informing
us thet the men were at first ready to come, but that Nupchand con-
sulted with Dr.W.Yoelz,vhereupon all men stated that they would not
come to the Tehsil., The Secretary in the presence of all the other
undersigned then paid the money (Rs:47/15 for Th.Rupchand, Re:21/5
for Rinechen and Rs:21/5 for Dorji, this representing their wages for
February and 2 days in March) to the Sub-Inspector of Police, against
receipt, with the request to inform the men thal these amounts had
been deposited for them, and all the undersigned returned 1o the
Dhak-Sungalow, A little later the Sub-Inspector of Police brought
in the three mentioned men into the Secretary's room in the Dhak-
Bungslow and said that they were sorry of their conduct and wanted
to be paid in the Secretary's presence., All the men were Very meek
and sallemed (bowed) repeatedly. The Sub-Inspector of Police then

anded them over the money and countersigned the three receipts
which the mer hod signed. Dorji and Finchem also returned the iwo
letters given to them the day before. The Secretary then asked the
three men through the Sub-Inspector of Police whether they had re-
ceived from Dr. oelz any testimonials for their service, as the Insti-
tute was not aware and does not approve of any such testironials

t0 be given to them on behalf of the Institute, All three men replied
thot they had received no testimonials mor letters of recommendation
of eny kind whatsoever. The three men then bowed again to all the
undersigned and went off.




After a little while., the Sup Inspector of Tolice returned and told
the undersipgned that he had asked Dr.,W.’oelz about the guns but
that Dr.Feelz had told him that he had to receive some money for
tips on his Journey .first, before he would h%hﬂ ovel the guns., The
Secretary then informfd Dr.Eoelz through ! aud that he
had this money with him since noon the pzcvi us uws,uaiki*¢ to see
him =and was ready to »ay him this amount, Pr.Joelz told Babu lLuddar-
Chand that he demands the money to be brought to his room. Although
suprized at this, the Secretary sent the money in an envelope with a
receipt to be signed by ”?;’obl through Babu Luddarchand, but the
latter returned immcdlutely and report d that Dr.foelz had left without
waiting for the reply. After waiting till § p.m. for Dr.oelz teo return,
the Seeretary wrote a letter to Tr.?oelz ( copy :ttachca3 and gave this
letter together with & receipt for signature and with the money (Rs:122)
to the Lu%~Tnh-cctor of Police, requesting him to transmit both money
and letter to Dr.Xoelz ug,lns? signature, and a receipt for this was
given by the Sub-Inspector of Police. Fothing took place till €.,3C, when
Dr.Koelz returned to his room, and shortly later the Sub-Insnector of
Police called on him, The conversation lasted over an hour, whereupon
the Sub~Insnector of Police cazme in*t the Seeretary's room “hd gave him
the signed receipt of ”f.‘ﬂelz for #s5:122, countersigned by the Sub-
Inspector himself and also wrote = ;:Lte: to the Iunstitute, together
with a copy of .Dr.Koelz's stamemént, both of which are attac hcd in copy.
The Ceeretary was suprized to hear from the Sub-Inspector of Police
that no cartridges were delivered by Dr.Koelz, although the latter had
stated before at Nage that cariridges will also be nded over at Eulu.
The Director had ecnocif“ly irpressed upon the Secretary to check the
amount of cartridges at Kulu as per copy of letter gttbched; which
letter hzd previously beenm shown to the Sub-Inspector of Police), but
- ag stated = Dr.Foelz deposited no cartridges whatsoever, The Sub~
Inspector of Tolice then told the undersigned th t he was soryy to see
such an abnormal state of Dr.Joelz, and that Trof, aund lime de Roerich had
to put up st Hagg=r with such a person.

This being concluded, the Segretary left Naggar, ssking Capts
H.L.Bznon to kindly transmit to Dr.Koelz next morning his inability
to say good-bye to him next-morning, ir 2w of urbcnt work from
which he hod been detained so long already, at Fulu,

2

The urdersigned testi 1& above statement to be gorrect:
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After Dr.Xoelz's refusal to give to the Institute proper lists of
contents of the nine cases of collections packed under his charge for
Hew-York and to give an inventory of the rema 1n1ng collections in
Hagogayr, and after the nine cases were despatched in Dr i JLoelz's
ﬁrvscncc, to Kulu, for Bombay-New-York, a complete examinmation was
made of the remaining collections at Naggar and they were found to
consist of the following numbers:

321 birdskins
3508 plant specimen
34 mammal skins (21 small and 13 large, of the
latter 5 were tanned)
2 heads 'skulls)

In view of Dr.W.Foelz's written signed statement { copy of which
is ?**’ched d ted December 20, 1“”1 that he had collected up to
that date 3300 birdskins
1001ammﬂ°

over 50,000 plant specimen
the undersigned ¢ tq{e that Dr.W.foelz is responsible for the balance
(which probably also includes the sendings of collections to America
and Paris). However sinece that date the biologist and his staff were
seen to have inereased the number of ornithological collections by
further shooting, despite the Director's inmstruection to concentrate
exclusively on sorting and packing of the collections, No lists or
dsta sbout these additional ornithological specinen has ever been
rendered by Nr.Koelz to the Institute,

March 3,1932 W &t-(// 2()14 4/%

Director.
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4:5 A WL/(/
G

Vice-President,Roerich Museun,NY,

-

Secretary

Hember of the Staff.




Extract from a written Statement of Dr.VWalter N.Koelz, signed
by him and dated Naggar, December 20,1931,

RECOMMENDAT ION .,

At the close of & year and a half of activity, the biological

collection amounts to 3200 plant numbers (over 50,000 specimen),

3800 birdskins and 100 mammals, The latter chiefly big game, in-
cluding ibex, nabo, shapu, Ovis ammon, kyang, Tibetan gazelle,

black buck, red, musk and barking deer, tahr, black and brown bear,
goval, It is expected that with acquired experience in handling native
help and in recognizing habitats, activities will be accelerated.

Even at the present rate of collecting im 10 years the amount of
natural history material in the divisions detailed above will compare
very favorably with that held by any execept the few great museums of
the world and for Himalayan and Tibetan material will stand next to
the collections of the British Museum., From 21l sides come requests
for exchange of material so that cognate species of all groups, needed
for study and comparison, can be acquired and the Institute's collec~

tions ec¢an thus be increased manyfold.

Sgd Walter Koelsz
Head-Biologist,
Naggar, Kulu

December 20, 1931.

I certify the above to be correct.

fiiAﬂzgoé C*&//;?L*LhJ‘bei)
Director
URUSVATI

Himalayan Research Iastituté,




MHEMORAN DUMN

The undersigned were instructed by the Urusvati legﬁayan Research

institute of Roerich Museum, Naggar, to proceed to Kulu to enquire
and investigate from Thakur Pratap Cha Wazir \Maglntrate' of Lahul
and Thakur Rupchand {(who is a distant cou51n of the wazir and was
staying in ¥ulu in the Vazir's house with him) to find out whether

shi Tandupn's statement of the previous day, was true, that Dr.W.Koelz
had given two guns to Thakur Rupchand in Bombay. As Tashi Tandup stated
that Thakur Pratap Chand intended leaving Fulu for Lahul at 8 am on

March 16th, the undersigned left Naggar at 6 am. on March 16th and
reached Akhara Bazaar {Kulu) at 7 a.nm.

Cant.H.L.Banon then called on Thakur Pratap Chand's house to tell
nim that we wanted to see him on Institute's business. The Memorau-
dum on Capt.Banon's call is herewith attached.

Capt.H.L.Banon returned after a while with Thakur Pratap Chand.

told Thakur Pratap Chand that we have come down to Kulu to enquire
about two guns which were as if given by Dr.Koelz to Thakur Rupchand.
"Yes", Thakur Pratap Chand replied:"Ths kur Rupchand has two guns be-
longing to Dr.Koelz, which the latter asked him to keep until his
return to Kulu, and Thakur Rupchand is in possession of a corresponding
license., The guns have not been given to Thakur Rupchand as a present,
but he only keeps them until Dr.Koelz's return"., Whereupon we told
him that we have to inform him on behalf of the Institute, knowing that
he is Magistrate and Wazir of Lahul, that these guns were the property
of the Institute and we shwoed him the letter from the Institute in
New-Yorl, dated February 10th 1932, in which is stated that two guns
(one Crescent 410 shotgun and one Stevens 22 cal.shotgun), as per

1ist of the botanist's equioment attached to that letter, were bought
in New-Vork on behalf of the Institute. We added that we found it neces
sary to inform him - Thakur Pratap Chand - of this fact, as the Insti~-
tute was taking proceedings against Dr. Koelz, and did not want him or
his relatives to have any trouble on account of Dr.,Koelz's unlawful
actions, as he - akur Pratap Chand - has always been in very good
peroonzl relations with the President-Founders and Director of the
institute. Thakur Pratap Chand then said that as far as Thakur Rupchand
is concerned, he was told that the guns belong to Dr,V JLoelz, that
Thakur I uochand has a license for keeping them and that he had nothing
more to state in the matter, We found his attitude to be rather cold.
After wishing him goodbye, we returned to Naggar.

Naggar, March 16th,1932,
We testify the above to be correct.

dember of the Staff. U.M.R.I.




In addition to the attached Memorandum of to-day's date, signed
by myself and Mr,V.Shibayev, Secretary of the Institute, I the
undersigned have to add, that after leaving Mr.V.,Shibayev in the ca
at 7 a.n, in Akhara Bazasr (Kulu) on liarch 16th 1932, I went over
to Thakur Pratap Chand's house to ask him to come to see us on the
Institute's business. I met his servant in the court yard and he
told me that Thakur Pratap Chand was asleep, but that he would wake
him up and deliver my message. In the meantime Thakur Rupchand came out
and met me. I told him that I was glad to see him as I wanted to talk
with him regarding the two guns which we have heard, Dr.Xoelz had as
if given him in Bombay. He replied: "Yes, I have both the guns; they
are Dr. ocelz's own guns and he has left them in my charge until his
return to Kulu". I then asked Thakur Rupchand whether he has a license
for them wupon which he produced a license from his pocket and handed
it to me. The license was made out in his name, I read that the liceunse
was for two guns, one 410 and one 22 cal.shotguns. I did not notice
Dr.JYoelz's name on it, nor date and place of issue, as Thakur Rupchand
took the license back from me hand after my glancing at it. Then I
told him that the guns were the property of Urusvati Institute and that
I had seen a letter from the Urusvati Imstitute, New-York to the effect
that these guns had been bought in Hew~York on behalf of the Institute.,
Thakur Pupchand replied; "No, Dr.,Koelz told me always thatl they were
his ovn property and left them with me as such®™, I then asked Thakur
Rupchand to QPPOMD“N" me and to make a statement before me and the
Institute's | ecretuf", Mr,V.Shibayev, who was outside, But Thakur Rup~
Chand dechnea this flatly, stating tnat he was no longer in the Insti-
tute's service and that he had no wish to make any statement whatsoever.
I then asked him how long he stayved in Eombay and he said that he spent
there two and a half days, that it was hot and that he could not stand
the climate, that Dr.Koel z and he tried to get a passport for America
for him, but were not successful, as the passport had to be issued
from his own district, Kangra.

While this conversation was going on, Thakur Pratap Chand came and
joined us, I told him that we heard that he was leaving early in the
morning , and that for this reason we had called so early, in order
to seec him before his departure on the Institute's business and I asked
him to come cutside and meet ¥Mr,V.Shibayev, Secretary of tne Institute.
He expressed his readiness to come and he mentioned that they had
decided to leave Fulu a day later, The continuation of this conver-
sation is recorded in the joint memorandum, which is herewith
attached,

Naggar, ¥March 16th 1932

e
liember of the Staf
Urusvati Himalayan Researc

of Roerlch lMuseum ,
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The undersigned met Dr.¥,Zoelz on Tuesday March 1st 1832, at 12,45 a.m.
at Nagger Bridge and the following conversation took plece. Dr.Koelz sald:
"Do you know, Capt,.Banomn, that Urusvati Institute is closed. I am leaving,
Bupchand is leaving end sll the labulis are leavingl" I corrscted him saying:
"intil further orders’” and ho seemed to resent greatly the tone of my remark.
The next conversation was regard purchese of lend., Dr.Xoelz pointed out towards
the Usudvetl Institute’s dbuildings and sald: "I am buyling some land up there,
as I have got some money deposited in the Benk, which I did not spend”, 1 re-
marked that land is expensive now, And as he stated that he will return shortly

I told him thet it will probebly be cheaper when he comes back. He looked at me,

then turned round end started attending to loading bis baggoge on the lorry.

Harch ist, 1932,
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, undersigned called on Mr,Allen H.Lee at Bundrole
of the 4th of March 1932 and the following cou=
versation took place, Dr.Koelz having stayed with Mr.,lee on

the night of the 1lst larch and remained there till about 1.4

p.m, the 2nd March, He (Dr.Foelz) planted some flower bulbs

in Mr.lee's garden which took him part of the afternoon of

the 1st and from morning till noon of the Znd, Dr.koelz deposited
mostof his luggage in Mr.,Lee's house, mentioning that as he was
returning in October next, he would like his things deposited
there. There he also showed his credentials to lir.lLee of Hichigan
University in which the Michigan University has written that Dr.
Ypelz's service was lent as a Botanist to Urusvati Institute and
Harvard University has written that Dr.Koelz was going to India

as zoologist.

Mareh 4th 1932.

-~ b

fember of the Staff
Urusvati Himalayan Research Institute.

&




MEMORANDUM

of statement of Th.Mohar Singh,ASst.Record Keeper, of
the Civil Office, Naggaer .

Thakur Mohar Singh visited us on Feb,B5th and stated that
"Dr.¥oelz together with Rupchand came to the villager's meeting
in the evening of February 3rd. This meeting was %o decide the
question whether the villagers will permit him to buy land,
During the talk Dr,Koelz stated that he had come to Naggar on
hig own, for change of climate and reereation, that he is not
en employvee of the Ingtitute and that he is fimancially inde-
pendent., That he has plenty of money of his own, that Prof,
Roerich is only spending public furds received from New-York,
that he insists that the villagers should give him their con-

[ SR

sent and he promised them liberal assistance in all their dif-

iculties, to doctor their ailments, and to raise no objection

against the grazing of the villagers' cattie on the territory he
wanted. He also made promises of Rs:1000 to the villagers as

i S L € oy {1
bakshish.

The above statement was made in the presence of Prof,N,de Roerich,

Dr,G.de Roerich, Mr,5.,Roerich, lr,V.Shibayev and Babu Luddar Chand,




MEMORANDUM

of the statements of Capt.Hugh L.Banon of Manali during

vigit to Prof.N.de Roerich on Feb.l14th 1932,

Capt.Hugh IL,Banon stated in the course of his conversation that:
"Dy . Walter N.loelz is spreading in Government official circles
gl anderous rumours about you. He says that you have dismissed him
because you ineriminate him of going to Lahore in the end of December
eport there against you. Dr.,loelz further stated in conver=-
sations with other officials that you dismissed him because you have
no funds, that in America vour Institutions are closing down, that
you are trying to keep up an appearance and that Prof.Roerich cannot
gsell his peintings: Dr.Koelz stated that he is going to expose all
the humbug here, that he will expose it not only in America but also
Grest Britain, because he considers that America and Great Britain
he best friends. Dr.7oelz further stated that he is very worried
Rupchand's future, that he will leave a will to Rupechand to see
will be well provided with a monthly pension, that he will

1and for him 'and build a house for him above you eand will show

vou how to build a really beautiful house . That the work you do here

{g humbug and something to conceal, that we build the new building

for unknown purposes and that he was never consulted nor permitted

to see it. That everybody who comes to visit vou is never let alone

L

on your compound. To others he stated that he only goes to America
to visit his aged mother, that he will be back in September 19232,
that you want to get him out from here but that he will show you

-

and will expose you and get you out of Naggar. "

Capt.RBanon continued that he mssured those people,from whom he

nad the information, that he had not heard of the dismbsse of




Koelz, but that yas so0, he could

sctual reasons, seen it hims

well known fact Police of Kulu an

that Dr.Koelz indulges in immoral practi

that he considers % the most serious

- with six months

penalized

T .Banon added that when he sav

was so gushing with him, that he became

told hin then, that he never knew that t

this

G

Ialley, but that he now wants to ma

-5

Banon then warned that Dr.,ko

is a dangerous person and harmful and

A1l the atove statements were made in

N : 5 e L "

Roerich, Dr,G.de [resD.i08T1cCH

=

Only now one nderstand to whav

1 '

HliePhailug,

ix S some

D04 Fulu, made

15

&2 Mo b i BB 1 ot s e oy Nt
runours about Drikoelz and when asked

behaviour. he gaid:"much much worse than

L AR =

Z 8 2

Dr.Koel tatement that he kept away

S

tion is ridiculous, as he lives next to

is onen. Dr.Koelz's reference to return

o oo
Cund

ed on his miscealculation of deduction

o

but which is of cours

he once mentioned,

agreement, He keeps all Sunday leaves an

at office hours.,

L

imp

1
. O

3 T . T Nx, &%
and sV« DE

fully understand the

in Xy and it is a

d everybody in the Valley,

ces with his !

ian Rupchand,
and abominable offense and
risonment .,

Dr.,Koelz recently, the lattier

suspicioug., Dr.<oelz als

here were such nice people in

riends

i them all,

FESREl Y L T
Wittt

-

elz is extremely cunning, that

4

very active.

the npresence of Prof.,N.,de

A
LY 8V

eferred a veiled

about certain bad

i £
re

t¢ some mise-

B

Laboratory construce-

it and the whole constructi on

s

to Kulu is Se is probably

& enen} . *
pltenber

of acecumulative leave, which

e absolutely contrary to

d very often absents himself




On the 1st of March 1932, I went to Bundrole and stayed
the night with a friend of mine. ‘hen there I saw all the Lahuli
gervants of the Urusavati Institute ineluding Th: Rup Chand with

Dr. Koelz. Same evening Dr. Koelz and lle. Lee were strolling in
the garden and telking about Hall Estate affairs. On the fore-

noon of the 2nd. March Dr. Koelz, whom I saw was busy planting
some Himalayan herbs and flowers ; which he had brought with him

from the different hills of Kulu valley. About 2. P.,M, the
whole party of Dr. Koelz left for Kulu. The same evening I met
Th: Rup Chand in Akhara Bazaar, Kulu and I had the following con-

versation with him :-
1 asked him where he was going to and he replied that

he is going to see Dr. Koelz off. I asked whereis Dr. Keelz going
to, He replied to America. I then asked ; has he left the ser-

vices of the Urusavati Institube 7 He told me " Yes ". I then

asked him , why.? He replied that " Ur. Koelz and the Americans
had a row on some matter, so he was served wifh a notice by them;
and hence he is going away." I asked, is it true that Dr. Koelz
is purchasing some land in the Kuly Valley and for what pirpose.”
His answer was that"Dr. Koelz will also start some sort of Insti-
tute and will stand a rival to the present Tnstitute." 1 asked

in what way to which he replied that the " Present Institue will
be exposed as it is all humbug ". 1 asked will Dr. Kcelz be able
to purchase some land and where.? " Yee " Th: Rup Chand replisd.

" At the present moment Dr, Koelz is short of money, but he is




expecting some very soon. As soon as it comes the deal of the
land will be put through. At present these Americans have laid

down their wide traps by showering the money like water, simply
to upset our deal, but it does not matter if they will succeed
in doing so, as Dr, Koelz will be coming back to India by the
end of September or by the mid of October next ; which is a cer-
tainty and he will then tackle every matter himself and you will
see the people coming to us just the same as they are going to
Americans now. At present Dr, Koelz is going to New York to
expose all the secrets which he knows about thesé Americans and

he will try his best to orush them. " I requested him ; when

Dr. Koelz comesback in the autumn, will you be so good as to re-

commend me for a post he may have under him. He replied"@ertai
ly.; As Br, Koelz will be in need of some young educated men
like yourself, " I then asked him, how about yourself.? He re-
plied that " He has given up the services of the Ususavati Ins-
titus and he is now being paid by Dr. Koelz." He also told me
that a piece of land was bought from Tej Ram, present Numbardar
of Rumsu village and overy thing was settled , but these Ameri-
cans succeeded by putting this man ugainst us and the deal had
to be abandoned., Now we are trying to pirchase some land near
Thava temple in Naggar or Mr, Charles Lee§ property at Haripur
of which Dr. Koelz suggested as a likely place he may buy. Any
way Dr. Koelz's idea is to get a place as near as possible to the




(3)
present Institute. At the end he added that " I will let you kme
know if I hear of anything of interest from Dr. Koelz, when I
come back from Lahore or Bombay if I do not get a passport for

America as Dr. Koelz wishes me to go to America with him ".
On the morning of the 16th March 1932 I ocalled on

Th : Partap Chand and he invited me to tea. Ve were three,
Th: Partap Chand, myself and Th: Rup Chand, After some usual
talk they started discussing Hall Estate people and were saying
what action the Americans can teke about the two guns. And

Th: Rup Chand took out two licenses from his pocket and showed

them to me. One was given by the Commissioner of Police Bombay

for transit and the other was & retainer's license, which was
on Dr. Koelz name
jssued at Dharamsala/and Th: Rup Chand entered as retainer. Then

at the insistance of Th: Partap Chand they decided that they
will both go and see lg. Phailbus about it and they will also

mention the Americans attitude towards them. They further

addedmt that they are going to seec some legal advisor at Kulu

and on their advice sue the Americans for worrying them. Th:

Partap Chand said that at prasant it is a case of Lahulis aga
Hall Bstate and as the Amuricansiﬁ;ery year %o Lahul he will
know how to deal with them. He also told me that Th: Rup Chand
is an extremist and he often says " He will shoot his enemies
and will run away towards Ludakh ", but I have been advising

him not to do so. If the Americans continue making enquiries




(4)
like this then I au afraid the shooting will become a reality.

Th: Rup Chand joined in the conversation and said that he comes
from & decent family und he holds a good position. Do the Ameri
cans take me for a thief.? I only worked with them by chance and
" I do mot care a bit for service ¢f this kind. It wae Dr. Koelz
who induced me to take up the service and with whom I spent about
two years.” Th: Partap Chand also meniionsd sbout some ponies s

which he had arranged for the Americans on their return journey
from Kyelang to Naggar. He said he engaged them at the rats of

Re. 1/2/- per day; where as the Government rates were Re. 1/4/-.

From Rahla the Americans made a double march o Naggar and paid
the pony owners for five days and when peying the imericans told
the ownors of the ponies that it was arranged like that with Th:
Fartep Chhnd and since ther the pory owners lheve Leen worrying
Th : Partsp Chaind very much., Th: Partap Chand thought that the
Americans were big people and helped whils they wers in Lahul to
the best of bis ability and in return he received a reward of a
small purse and a kinfe which were of no value to him. He said
Th: Dup Chand is our brother and we will, have to help him as the
Americens wore against him now and the Thalurs will not help Pro-

fessor Roerichs party when they come to Lahul and as I am a chief
of Lahulies I will issue orders to the same effect to my people.
Then Th: Rup Chand started talking to me and said that Dr. Koelz
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gave him these two guns and caritridges in trust and he cannot
possibly hand them over te the Institute. I do not care for
; anyBody sexcept Dr. Koelz and I will do whatever he tells me to
do. I have got the necessary licenses io keep them with me. I

asked Th: Rup Chand how many cartridges have beem given to him Y
by Dr, Koelz.? He replied about 1000. I asked did you take

all the cartridges down to Bombay.? He replied " No we only

took few with us and the remaining certridges I left in Kulu

with a iriend and I am now taking them to Lahul, where I will
have a good shooting. I have also got my guns and rifles as

well. About the land at Thava, Rai of Rupi has also been told
by the Hall Esiate people to lodge an objection against Dr.Koels
and prevent him from getting this land, which he has done. I
am going to write in details to Dr. Koelz and tell him cvorythii
as 1 am keeping in touch with him by writing. Dr. Koelz is
going to keep me informed of everything as soon as he has been
few days in New York.

Y cuckihy Mokt wxuw
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Copy of statement dated 4th¥arch 1932., by Thakur Surat Ranm,
weogi of Naggar. Xulu., district Kangra, Punjab,

EDO. D O o s 0B B Ge SN b G SR

On the t8fh December 193 1American Saheb's 1,ahull servant came
to my house and informed me that the sahed wishes to have cut
down twe deodar trees on his compound, When I arrived at Hall
Estate, he took me te Dr.Keolz's bungellow. Dr. Foelz told me
that he wishes to cut down two deocdar traes, T asked him if
the place belonged te him or Professor Foerich, because only the
owmer of the place can have cut down a tree, Dr. Xoelz said
that this plsce is mine, This has been given to me, you mark
these, At last T showed him the register and asked who 8e name
Should be enetered in hers., Afterwards I and Dr. Koelz, both
cane to professor Roerich, where Dr., Roerich was slso present. 7T

rlaced the wvhole metter before them and they gave me order for
marking but they did not understand anything about the entry of
the owner's name. Again T snd Dr. Yoelz went to B, Tel Ram,
Hansger M8ll Estatds quarters end he explained the whole matter to

Pr. ¥oelz that only owmer's name alone can be entered, others'
cannot dbe,

4, 3, 1932, 8d/. Surat Ram,
Wegl Naggar,

T P G e S S D D A

Certified te be true eopy.

Lo
Clerk,

Hall Bstate, Wagger. Yulu. Punjab,
‘l 3' ,9‘3“3.




copy of statement dated the 4th March, 1932, by Mr. T. R. Kulvi,
jate Wanager, Hall Estate, Naggar. ralu, Punjab,

BRR ~ AR AT ARA ARRERARGBAGRNETRSAT A7

1443
on 18th pecembder Dr, Xoelz with Negl Surat Ram of Naggar
eceme to my quarters and told me that 2 peodar trees are to be cut
dewn near Arecadia, T told them to go to Professor Roerich to got
perngssion to do so. Dr. Xoelz said that permission was already
given but he desired to have entered his own name into the Register
of wegt and Wegl slso explained to me in his turn that Dr. Koelz
wvanted to have entered his owm name. On understanding the whole
matter T satisfied Dr. XYoelz that only name of the owner of the
1and which must be entered into the Revenue Papers can be entered
in the Register and for example I showed him isate Colon#l Reénniek's
“wamé 19 the same vregister snd told him that only owner's name
—%ould be noted down, On hearing 211 this Wegl and Dr Koels
proceeded towsrds Arcadia, ITater T wae deputed to proceed to
Arcadia and supervise the felling of one deodar tree, but before
my arrival on the spot I found twy trees fallen by Dr Kolez's
servants,

Sd., T.R.Kulvi,
dated 4-3=32




copy of statement dated 7.7.19%2, of Bawa Singh Carpenter.

Tt was en the 28,72,1932, at abeut 8,30 in the merning,
when T was ceming frem my quarter te the workshep, I met Thakur
Rup Chand. paring the conversation T enquired the reason as
te why Dr ¥eelz was going against Pref, Roerich. Thereon Thakur
gald" When,last year,we went to Ladskh, the Prefesser had erdered
u# to spend there only one week and te de spéylng work there, but
we spent many days, and it was fn the same rezsen why the Pref.
became angry, as the days were spent more and noe work was done."
Thereafter Thakur Rup Chand went en his own business and I came
for my own work.

T 5, 32, 83d. Bawa Singh carpenter.

APRPAPATARATIT AT 4T

certified te be cerrect translatiosn.

Clerk

Certified that the statement waz made in our presence.

ity

Director Secretary. .




Copy of atatement dated the 8th March, 1932, of Budh Ram.

T served Dr. Yoelz for about three months, Thakur Rup
chand was taken o8 2 "Shiksri™, in my presence at Xyelong. In
the begining T was given every convenience but afterwads when
Thakur Rup Chend became more favourite of the Doclor, then I was
given much troubtle, T had so 1little time that;I could not even
teke ny mesls. The account of Dr. ¥Yoelz was kept up by Thakur
Rup Chand, and they had their food together. They became much
intimeted together and they often use to sleep in one bed.

One day Thakur Rup Chend went to his house at Xeylong, on one
day's leave, but he ceme after three days. on this the Doctor
and Thakur Rup Chend had some hot exchange of words, Thakur Rup
chand told that he will leave him service, but afterwards Dr. Sahild
reconciled him,

One day when T have had not my morning meals, the Doctbor
Sahib asked me to carry the load and to go ahoead to the next stage.
T reaunegted the Dr. that T have not taken any meals in the moming
and therefore I cannot carry the loed, and that I was taken as
t¥hidmatgar® and not as a cooly. On this Doctor Sahid tols me
that either I shall have to carry the load or my services will be
dlopended with, I preferred unemployment to such service, and
1eft the sane.

cortiPied to be true copy. (Tﬂ»«abﬂ&%4?u~*\”é%*)
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cepy of statement dated the 15th March,32, of Bawa gingh.

Tt was on 29, 2. 10%2 at about 11 in the merning when I
was fitting the boxes of the tnstitute, and when Dr. Roeerich
and the Secretary of the Tnstitute, after conversation with
pr. Xoelz had gone down te the house, Xebu repotted to Dr.
voelz that ginghoo, his uncle, according te ihe netice, was
not permitted to come inte the compound, as he was net employee
of the Tnstitute. on this the Dr, came outside and said,"Whe
has detained my man. This house is mine, and T will break the
nead with hammer, of the man persen whe detains my man," I
told him that" New Tulloe is werking inplace of Man Behadur, the
watcher, and pbobably he dees not knew the man, and therefore
he might have detained him." on this the Dr. went angerily
inte the house.

15, 3. 1932, gd. Baws Singh carpenter.

certified Eo he correct translation.

)

&ﬁ%—fﬁf/

)

Clerk,

certified that the statement was made befere our presence.

(A
Director Secretary.

)

sAred
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Translation

I, Tashi Tundup am resigning my job owing to the reason that my
mother is sick im Tahul and I have to go there, The treatment of
Dr.Roerich with us has been Very kind, for whieh I am very thankful

to him. Moreover I had no knowledge that for leaving the service,

permission of Dr.Roerich is essential. I am sSorry for having wished to

leave service on March 1lst 1932, without the permission,
Here the key of ecartridges etc. had been with Dr.Koelz and 1 have
no knowledge as to how many cartridges etc.were., Out of the three

small guns which Dr.Koelz had, oné he took away with him on the

steamer and the remaining two are with Thakur Rupchand.

4

We on our way to Bombay stayed at lLahore for two days.

{7 N €D

March 15%h 1932,

Tashi Tundup

certify that the above translation
is correct:

XW‘.&) GJVWW

We certify that the above statement was
made by Tashi Tundup in our presence.

Nirectoxr, .. ™




DUPLICATE.

Translated cepy of statement dated 20, 3. 1932, by Nathu Ram,

T was called by Dr. Keelz twe times in the heuse in cennect-

fen with the Nauter, and twice er thrice he met me in the Village

300, He teold that he was prepared te pay upte ene theusand rupcos

even for this Wauter, and that I sheuld try fer it. Dr Keelz alse
sald that ne land sheuld be given te Pref. Reerich, as he is & trader
and a defective, and he instigates peeple by giving them meney, But
a® thls matter cencerned all the villagers therefere I ceuld net

interfere in it.
Dated 20, 3, 1932, 8d, Nathee Ram

certified te be coerrect translatien.

e Y

Clerk,
Certified that the statement wasz made in eur presence.

Jenper ool Voon/ o

Directer.




MEMHORAXDUHN,
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On the 17%th of Yarch we found that Thakur Rup Chand's luggage was
stored in the shop of Sonam Guru of Patan, Lahul, On March l4th Thakur
RPup Chand arrived from Fombay. He had one trunk and two bags. The trunk
was heavy. The bags were full of clethes,. e stayed in Thakur Partap
Chand's house, who arrived frém Jullundur by the second service that
dey. On March 15th, we found out that Thakur Rupchand had two guns with
nim: one double barrel and one signle barrel, Thakur Eupchunu told us
that they belong to Dr.Foelz and that they were now in his custody. lie
also had a large nuMb r of cmrtrldgeo, some small,red paper ones and
the other large, blue paper omes,. le said that he had a gun liceunse,.
The eartridges were in a tin box in the large trunk, Ve saw about
two hundred cartridges.

On the 17th of Mareh Thakur Rupchand and Thakur Partap Chand told
us at a party of their secret of purchasing land according to instruc-
tions given to Thakur Rupchand by Dr.foelz, Thakur Rup Chand also said
that Dr.Koelz intends to purchase some lnnd near Thawa Temple at Naggar
and that Dr.7oelz had states that on this ground a quarrel had started
between him and the Institute in Naggar,whereupon he had to resign.
Th.,%up Chand also said that Dr.Foelz had given him a lump sum of
money for buving a piece of land, but he did not state how much,

TheRup Chand also told that he would purchase land for Dr.,Koelz from
¥r.Donald or in Bara Gran Rupa and that Dr.Foelz would certainly come
ack to ¥ulu and settle in this Valley,

On theflst of YMarch both the Thakurs left Eulu for Lahul and took
away with them all their luggage, including guns,etc.

I certify that the above statement I certify that 1 was present

is true and correct, with Ram Das at the above, that
this statement has been trans-

lated to me in Urdu that it is
true and correct

Uit £

Babu Lal, Kulu

The undersigned certify that the above statement of Ramdas, merchant
of ¥ulu and Babu ILal, =lso merchant of Kulu, was made in our presence.

laggar .
arch 21st,1932 £ W:)wou Director

‘W E cmber of the

-——~f'””zf?ﬁﬂwl

7¢3‘”/’ Secretary




The undersigned certify that a few days ago two boy-servantis

of Tama Vingvur Dorje brought us two live cartridges found by them
in the neighbourhood of the Institute's servants guarters, These
cartridges on examination were found to be 410 bore F

cartridges {for Crescent shotguns), paid by this Inst
botht he guns and cartridges were in Dr.Koelz's charge., The search
was continued and four more live cartridges were found, two of which
veins of the same kind and size and two being for the Stevens 22 bore
shotgun, also bought by this Institute, The reckless uncontrolled
disbursement of the cartridges,entrusted to Dr.Koelz, to servanis

in his charge, proves once more Dr.Koelz's irresponsible attitude
towards the Institute's property and his impermissible way of

uprlyving servants with w'n"e cartridges without any control, All

six cartridges have been deposited with the Director of the Institute,

Haggar,Xulu, Purjab
. i s g i ] vy e = = -
arch 28th 1932, We, the undersigned certify the above state=-
:
ment to be true and correct,

9“7" “"?"Uubl;
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Himalayan Research lastitute,

J{—l.ll.i)/"l
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remuer of the
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at 12,30 a.m. after having waited for Dr.loels
nour to pay him the Rs:l22, which he had asked from
the Director for tips on his jourmey in additiom to Re:ll already

for travelling expenses, and having learned that

b g TR

r.Yoelz had already left for Noggar Bridge by a short cut without
s »

even calling on the Honorary President Founders, Profe« and lime de
Roerich before his departure, the Secretary and the clerk, (both under-
signed) also left for linggar Bridge, where they umet Dresloelz, and all
the men, loading the lorries, Dr.ioelz asked the Secretary:"When will you
vey my 25 coolies?", to hat the Legretary replied that he was only aware
that Dr.loelz had asked for 16 coolies, but that the coolies will anyhow
be paid afterwards up atl lagga nr.hoelz stated that 16 coolies were not
enough for his private effects and that he had taken 9 more. Babu Luddar
Crend then complained that 9 coolies had been taken away from those carry-
ing do'n the Institute’'s O cases with collections for NHew-York, snd that
there had been great difficulty in gettiing these cases cown without these
n. The urndersigned want to remark, that on Dr.oelz's arrival
1930 only 4 men were required by Dr.foelz for his personal effects,
Institute's cash book.
the mentioned 25 men, Dr.Xoelz had also been given for two

March ©nd) s four Institute's men {Th,Rupchand,

Gyaltzin) to serve om him in Kulu, and the servant

Dr.foelz ss bearer, to accompany him to Bombay,
Dr.Koelz having himself choosen this man,
e certifv the above statements to be correct

T A £ AT ¢ 3 o
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Secretary




